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La Cambra també considera que
les atraccions als Trullols
perjudiquen l'ExpoBages
La Cambra comparteix la valoració negativa de la UBIC i es posa al seu costat
perquè aquesta situació no es torni a repetir

Cambra i UBIC es mostren disconformes amb que les atraccions de la Fira estiguin als Trullols | Adrià Costa

La Cambra de Comerç de Manresa considera que el canvi d'ubicació de les atraccions de la Fira de
l'Ascensió, que enguany s'han instal·lat als Trullols, ha anat en contra de la voluntat de sumar
esforços entre Fira de Manresa i la UBIC des que es va decidir traslladar ExpoBages al centre i fer-
la coincidir amb la Fira de l'Ascensió. Des de la Cambra es valora molt positivament aquesta
aposta per sumar i portar gent al centre de la ciutat i que ha demostrat ser reeixida en les cinc
edicions en què s'ha dut a terme. Enguany, però, el trasllat de les atraccions als Trullols ha
perjudicat aquesta proposta unitària i s'han rebut nombroses queixes tant dels comerciants del
centre com dels expositors de l'ExpoBages i els paradistes de la Fira de l'Ascensió.

La Cambra comparteix la valoració feta pública per la UBIC i es posa al costat de l'entitat per
negociar amb l'Ajuntament una nova ubicació per a les atraccions. La institució creu que una situació
com aquesta no es pot repetir ja que ha suposat un impacte molt negatiu per al comerç del centre.
Des de la Cambra s'aposta per trobar una ubicació que sigui propera al centre de manera que es
puguin tornar a crear sinèrgies amb la resta d'activitats que tenen lloc a la ciutat durant el cap de
setmana. En aquest sentit, considera raonable la proposta del Passeig del Riu, si bé se'n poden
valorar d'altres i, sobretot, treballar per definir bé les solucions de mobilitat i aparcament. Cal
recordar que les atraccions continuaran aquest cap de setmana al polígon dels Trullols.
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Arrenca la tercera edició del
congrés d'emprenedoria a la
Formació Professional
La iniciativa, impulsada per la Cambra de Comerç, la Fundació Althaia, i el
departament d'Ensenyament pretén afavorir que els projectes d'empresa
d'alumnes d'FP esdevinguin una realitat

Foto de grup dels guanyadors de l'edició de l'any passat | Cambra

La tercera edició del congrés Talent+Empresa ja està en marxa. La iniciativa, promoguda
conjuntament per la Cambra de Comerç de Manresa, la Fundació Althaia, i el departament
d'Ensenyament de la Generalitat de Catalunya i coordinada per la Fundació Lacetània té per
objectiu ajudar a portar a la pràctica els millors projectes d'emprenedoria desenvolupats per
alumnes de formació professional de la comarca del Bages. En aquests moments, una comissió
d'experts ja ha seleccionat els més de 20 projectes que participaran al congrés, tant de cicles
formatius de grau mitjà com de grau superior. Els seus autors els defensaran davant d'un jurat
format per representants d'algunes de les principals empreses del territori en una jornada que
tindrà lloc a la Cambra de Comerç el proper dia 1 de juny.

El principal valor de Talent+Empresa és que posa en contacte joves estudiants amb empresaris
del territori, oferint als projectes seleccionats ajut i acompanyament per tirar-los endavant. En
aquest sentit, la iniciativa busca apropar el talent existent als centres educatius amb empreses
susceptibles d'incorporar i desenvolupar nous projectes, de tal manera que s'afavoreix tant la
inserció laboral dels joves com la innovació a les empreses.
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Consideren que l’Expo i l’Ascensió han de sumar atractius al centre i que
allunyar-los ha tingut enguany «un impacte molt negatiu per al comerç 6

Cambra i UBIC de Manresa
s’oposen que les atraccions
de la fira tornin als Trullols ELS NOUS APARELLS
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Un debat entre  Jordi Casassas, Ferran Requejo i Jaume López, tres dels historiadors i politòlegs més destacats del país, va concloure ahir que el magma de
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La Cambra de Comerç de Man-
resa considera que el canvi d’ubi-
cació de les atraccions de la Fira
de l’Ascensió, que enguany s’han
instal·lat als Trullols, ha anat en
contra de la voluntat de sumar es-
forços entre Fira de Manresa i la
UBIC des que es va decidir tras-
lladar l’ExpoBages al centre i fer-
la coincidir amb la Fira de l’Ascen-
sió. 

La Cambra valora molt positi-
vament aquesta aposta per sumar
i portar gent al centre de la ciutat
i considera que ha demostrat ser
reeixida en les cinc edicions en
què s’ha dut a terme. 

Enguany, però, el trasllat de les
atraccions als Trullols ha perjudi-
cat aquesta proposta unitària i
«s’han rebut nombroses queixes
tant dels comerciants del centre
com dels expositors de l’ExpoBa-
ges i els paradistes de la Fira de
l’Ascensió» (tal com ja va explicar
aquest diari en l’edició de di-
lluns).

La Cambra ha fet públic que
comparteix el seu punt de vista
amb la UBIC i es posa al costat de
l’entitat per negociar amb l’Ajun-
tament una nova ubicació per a
les atraccions. 

La institució cameral creu que
«una situació com aquesta no es
pot repetir, ja que ha suposat un
impacte molt negatiu per al co-
merç del centre». La Cambra

aposta per trobar una ubicació
que sigui propera al centre de ma-
nera que es puguin tornar a crear
sinergies amb la resta d’activitats
que tenen lloc a la ciutat durant el
cap de setmana. En aquest sentit,

considera raonable la proposta
del passeig del Riu, si bé se’n po-
den valorar d’altres i, sobretot, tre-
ballar per definir bé les solucions
de mobilitat i aparcament.

El president de la Cambra de
Comerç de Manresa, Pere Casals,
va explicar ahir a Regió7 que
l’oposició a la ubicació de les
atraccions als Trullols afecta ex-
clusivament l’ExpoBages-Ascen-
sió i no la Fira de Sant Andreu.

Segons Casals, l’oposició no es
fa extensiva a totes dues fires per-

què tenen caràcters diferents 
i l’ExpoBages-Ascensió és un 
certamen que té com a segell
d’identitat la voluntat de sumar
esforços. 

Manté que la instal·lació de les
atraccions als Trullols ha perju-
dicat l’ExpoBages-Ascensió per-
què ha anat en contra de l’objec-
tiu de concentrar el potencial dels
dos certàmens. Comparteix la va-
loració negativa de la UBIC i es
posa al seu costat perquè aquesta
situació no es torni a repetir.

REDACCIÓ MANRESA

La Cambra no vol atraccions als Trullols
en cap més edició d’ExpoBages-Ascensió
Considera que la nova ubicació «ha tingut un impacte molt negatiu per al comerç del centre»

ARXIU/EUDALD REDÓ

Obertes també
aquest cap de
setmana

 Les atraccions de la fira
continuaran obertes als Tru-
llols aquest cap de setmana.
L’Ajuntament i els firaires
han arribat a un acord per
prorrogar la seva estada. Hi
seran la majoria, tret
d’aquelles que ja tenien
compromesa la seva presèn-
cia en un altre lloc. Segons
l’Ajuntament, han estat els
mateixos firaires els que ho
han demanat després de la
bona afluència del cap de
setmana passat. Per poder
accedir-hi es mantindrà el
reforç del bus urbà. Dissabte
hi haurà busos cada 10 mi-
nuts i diumenge hi haurà un
reforç de les línies L1 i L8 i
juntament amb la línia F hi
haurà un bus cada 9 minuts.

Atraccions als Trullols de Manresa

Les 26 persones que aquest any
han cursat el Màster en Emergèn-
cies Extrahospitalàries a la FUB-
UManresa culminaran demà el
curs convertint-se en sanitaris en
un suposat incident amb múlti-
ples víctimes, on el gran nombre
de ferits desbordarà la capacitat
de personal i de recursos disponi-
bles per atendre’ls. 

El simulacre mobilitzarà un
centenar de persones entre col·la-
boradors i  alumnes. D’aquestes,
50 seran voluntaris que faran d’ac-
tors i que es posaran en el paper
de les víctimes.

El simulacre tindrà lloc entre
les 2 i les 5 de la tarda. Els organit-
zadors, el Centre Internacional de
Formació Contínua, han informat
el veïnat perquè no s’espantin
quan escoltin les moltes sirenes
de les ambulàncies que col·labo-
raran en l’activitat, així com el so-
roll dels efectes especials neces-
saris per al simulacre. Els alumnes
del Màster no sabran fins llavors
en què consisteix el sinistre en el
qual han d’intervenir, ja que un
dels temes es pretén treballar és el
factor sorpresa.

REDACCIÓ MANRESA

Simulacre
d’accident amb
un centenar de
persones, demà

La Fundació Vicente Ferrer or-
ganitza demà a les 5 de la tarda
una trobada de padrins i padrines
i simpatitzants a la Casa Flors Si-
rera de Manresa.

En aquest marc es farà la xerra-
da «La revolució de les dones a
l’Índia rural» a càrrec de Montse
Ortiz, coordinadora de sensibilit-
zació. Explicarà la situació de les
dones a l’Índia rural i el canvi que
s’està produint gràcies al projecte
de la Fundació a Anantapur.  Tam-
bé hi actuarà el Cor Jeroni de Mo-
ragas, d’Ampans, i es podran ad-
quirir productes de Comerç Just,
fets als tallers de la Fundació.

REDACCIÓ MANRESA

Trobada de padrins
de la Fundació
Vicente Ferrer,
demà a Manresa 

Onze entitats han creat a Man-
resa la Plataforma en Defensa de
les Pensions Públiques i dels
Drets de la Gent Gran per aconse-
guir que pensionistes i treballa-
dors en actiu sumin esforços per
poder canviar les polítiques que
han posat en risc el sistema públic
de pensions.

Les entitats que han constituït
la plataforma són la Federació
d’Associacions de Veïns de Man-
resa, Associació de Veïns i Gent
gran del barri de la Sagrada Famí-
lia, els sindicats CCOO i UGT,  As-
sociació Amics de la gent gran de
Manresa, Associació de Gent gran
de la Balconada, Coordinadora
de Jubilats i Pensionistes de Man-

resa, Associació de Veïns Mion
Puigberenguer Poal, el Casal de la
gent gran de Manresa, Casal 
La Nostra Llar  Valldaura i Asso-
ciació de gent gran Viure i con-
viure.

La plataforma alerta que la sos-
tenibilitat del sistema públic de
pensions està amenaçada com a
conseqüència de l’augment de

l’atur derivat de la crisi i de les po-
lítiques econòmiques d’austeritat
imposades pels governs amb l’ex-
cusa de lluitar contra la crisi. As-
segura que «revertir la lamentable
situació del mercat laboral i acon-
seguir ocupació estable, de qua-
litat i amb bons salaris és bàsic per
aconseguir la sostenibilitat del
sistema de pensions».

REDACCIÓ MANRESA

La plataforma en defensa de les pensions actuarà
per canviar les polítiques que les han posat en risc 
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Si dimecres eren els estudis
d’ADE de la FUB els que demana-
ven més alumnes per satisfer la
demanda d’aquesta especialitat
per part de les empreses, ara és el
cicle formatiu de grau superior en
Gestió de Vendes i Espais Comer-
cials (màrqueting, en definitiva)
de l’institut Guillem Catà de Man-
resa el que fa la mateixa crida: el
baix nombre d’inscrits als dos
anys del cicle fa impossible apor-
tar al mercat laboral els estudiants
que aquest reclama per formar-
los i per acabar-los donant feina.
Joan Soler i Àngels Masats, tutors
de les pràctiques a l’empresa de la
família de comerç i màrqueting
del Catà, insisteixen que el grau
d’inserció dels estudiants és
«pràcticament del 100%». L’alum-
ne del cicle que vol treballar ho
acaba fent, un cop acabada la
pràctica a l’empresa, apunten.

Aquest curs, tretze alumnes del
cicle acabaran treballant en em-
preses comercials i industrials en
especialitats adquirides al cicle,
com són el màrqueting online i
offline, la logística, els departa-
ments de vendes i compres o la
responsabilitat d’una planta co-
mercial.

Soler diu que les empreses,

passat el pitjor de la crisi, creixen
en el seus departaments de ven-
des «i no troben gent formada. I
aquí fem filtratge dels alumnes
per a les empreses, tant en forma-
ció com en competències perso-
nals i professionals. Si surten
d’aquí amb el títol,  les tenen», afir-
ma Soler.

Que el món de l’empresa ne-
cessita treballadors formats en
aquestes especialitats és un fet
comprovable, insisteixen Soler i
Masats, mirant l’estadística: fa no-

més dos cursos, les empreses de-
manaven 19 alumnes per fer pràc-
tiques i el grau d’inserció acabat
el cicle va ser del 13%. El curs pas-
sat ja va ser del 55%, i aquest any
serà del 77%. Xifra que Soler con-
sidera «molt propera al 100%, ja
que hi ha alumnes que preferei-
xen continuar estudiant». A més,
cada any arriben ofertes per inse-
rir al mercat exalumnes titulats.
Enguany, n’han rebut onze d’em-
preses locals, però només han po-
gut satisfer-ne tres, diu Soler, que

afegeix que la llista de 35 empre-
ses que tenen conveni amb el
Catà (i de les quals, òbviament, no
es poden atendre totes les de-
mandes) es podria ampliar si hi
haguessin més alumnes. El cicle
té cabuda per a trenta estudiants
a primer i trenta a segon. Entre els
dos cursos, però, ara només són
una trentena. Per arribar al lloc de
treball els alumnes han de fer
abans pràctiques durant el segon
curs del cicle, un total de 350 ho-
res, que estan becades amb el su-
port de la Fundació Lacetània a
un euro i escaig l’hora. El cicle,
però, ni tan sols pot cobrir les
sol·licituds d’alumnes en pràcti-
ques per part de les empreses.

Segons Soler, el fet que amb
l’entrada en vigor de la LOE el ci-
cles perdés la paraula «màrque-
ting» en la nomenclatura els ha
restat alumnes. «El nom de Gestió
de Vendes i Espais Comercials no
és representatiu del contigut», diu
Soler. 

El cicle superior del Catà cele-
bra vint anys essent «l’únic de la
comarca del Bages dedicat a esta-
bliments comercials», diu Soler.
«Tenim experiència i tradició». I
unes instal·lacions molt prepara-
des per a la formació, insisteixen
Soler i Masats.

CARLES BLAYA MANRESA

El cicle de màrqueting del Catà no satisfà
la demanda del mercat per falta d’alumnes
Els seus responsables asseguren que els estudis de l’institut manresà pràcticament garanteixen una feina

CARLES BLAYA

Àngels Masats i Joan Soler, a les instal·lacions del cicle del Catà

El restaurant Torre Busquets de
Manresa acollirà aquest vespre, a
partir de les 8, la festa i sopar anual
d’homenatge al Col·legiat que  ce-
lebra el Col·legi Professional d’En-
ginyers Tècnics Industrials de
Manresa.  La presentació de l’acte
serà a càrrec de la geògrafa i me-
teoròloga manresana Míriam
Santamaria.

Enguany l’acte girarà al voltant
del món del motor, amb motiu del
proper Grau en Enginyeria de
l’Automoció que s´iniciarà el pro-
per setembre a la UPC Manresa.
Per això intervindran durant l’acte
Pep Vila, pilot català i fundador de
l’empresa ProMotor;  l’equip d’es-
tudiants DYNAMICS que repre-
senta la UPC Manresa en la com-
petició de Formula Student; i
també Joan Villadelprat, tècnic
català que ha treballat durant més
de 30 anys a la Fórmula 1 al màxim
nivell.

Durant l’acte també es farà el
lliurament dels 50 anys de profes-
sió i de 25 anys de col·legiat, així
com la 8a edició del Premi Promo-
ció del Territori. Com és habitual,
també es farà durant la gala una
recollida de material higiènic i
menjar, enguany a favor de la Fun-
dació Rosa Oriol.

L’acte té ja confirmada l’assis-
tència de més de 300 persones,
entre col·legiats, afins i autoritats
diverses. 

REDACCIÓ MANRESA

Els enginyers
tècnics
industrials
celebren la
seva festa anual

La tercera edició del concurs
Talent+Empresa ja està en marxa.
La iniciativa, promoguda per la
Cambra de Comerç de Manresa,
la Fundació Althaia i el departa-
ment d’Ensenyament i coordina-
da per la Fundació Lacetània, pre-
tén ajudar a portar a la pràctica els
millors projectes d’emprenedoria
d’alumnes de formació professio-
nal del Bages. Una comissió d’ex-
perts ja ha seleccionat els més de
20 projectes que participaran al
concurs, tant de cicles formatius
de grau mitjà com de grau supe-
rior. Els seus autors els defensaran

davant d’un jurat format per re-
presentants d’algunes de les prin-
cipals empreses del territori en
una jornada que tindrà lloc a la
Cambra l’1 de juny.

Talent+Empresa posa en con-
tacte estudiants amb empresaris
del territori i ofereix als projectes
seleccionats ajut i acompanya-
ment per tirar-los endavant. La
iniciativa busca apropar el talent
existent als centres educatius amb
empreses susceptibles d’incorpo-
rar i desenvolupar nous projectes,
de tal manera que s’afavoreix tant
la inserció laboral dels joves com
la innovació a les empreses.

REDACCIÓ MANRESA

Arrenca la tercera edició
del concurs manresà
Talent+Empresa
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ECONOMIA

 El preu mitjà de l'habitatge
lliure es va situar en el primer
trimestre de l'any en 1.525,8
euros el metre quadrat, fet que
suposa un increment interanual
del 2,2%, va dir ahir el ministre
de Foment, Íñigo de la Serna

1.526
EL PREU DEL METRE

QUADRAT DE
L’HABITATGE LLIURE

LA COMPANYIALA TENDÈNCIALA XIFRA

Marcadors

 Ercros ha ampliat 10 milions
d'euros –fins als 63,7– l'import
de les actuacions previstes en
el Pla d'adaptació al canvi
tecnològic, que abasta el
període 2016-2020, segons
fonts de l'empresa química 

Ercros
AMPLIA 10 MILIONS

EL SEU PLA
TECNOLÒGIC

 El Producte Interior Brut
d'Espanya va créixer el 0,8%
entre el gener i el març, tal
com ja va avançar l'Institut
Espanyol d'estadística (INE) el
dia 28 d'abril i va confirmar
ahir. 


EL PIB CREIX EL

0,8% ENTRE GENER
I MARÇ

CATPRESS

Guanyadors de l’any passat del concurs Talent + Empresa

UN CICLE FORMATIU A LA RECERCA D’ALUMNES L’alumne del CFGS de màrqueting del Guillem Catà de Manresa
que vol treballar ho fa, un cop té el títol, diuen els seus responsables. I els falten alumnes per cobrir la demanda
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Endesa va instal·lar ahir
dijous al matí tres caixes
niu per a ratpenats a la
central hidroelèctrica de la
Baells. L’objectiu de la ins-
tal·lació és oferir refugis al-
ternatius per a la colònia
de quiròpters que hi ha al
fals sostre de la sala de con-
trol de la central. L’actua-
ció forma part del projecte
Endesabats i suposa la pri-
mera intervenció a les ins-
tal·lacions on hi ha la colò-
nia de ratpenats.

Els treballadors de la
companyia Endesa van
instal·lar els tres nius en
les ubicacions on els tèc-
nics especialistes del Cen-
tre Tecnològic Forestal de
Catalunya els havien indi-
cat prèviament. El cas és
que la ubicació actual no
faria possible una presèn-
cia permanent de l’espècie
a l’indret, de manera que
s’han de buscar alternati-
ves perquè la colònia de
quiròpters no fugi de la zo-
na. Per això s’han instal-
lat dues caixes niu a la fa-
çana principal de l’edifici i
una altra dins d’una petita
galeria.

Problemes al lloc actual
Els motius pels quals la
companyia Endesa vetlla
perquè les espècies no
marxin de la Baells però
canviïn d’ubicació són di-

versos. D’entrada, perquè
són uns animals que con-
trolen les plagues i eviten
que es propaguin, segons
va dir Helena Roca, tècni-
ca del CTFC. Malgrat tot,
el responsable de la cen-
tral, Albert Rauet, va ex-
plicar que és important
que els animals canviïn de

lloc perquè deixen mala
olor a l’interior de la cen-
tral i fan disparar les alar-
mes. Per evitar-ho, s’ha
col·locat una mosquitera
en un forat de l’edifici per-
què els animals puguin
marxar sense problemes,
però no puguin tornar a
entrar. ■

Endesa instal·la tres nius
per a ratpenats a la central
hidroelèctrica de la Baells
a La companyia pretén ressituar l’espècie, que habita al sostre de la sala de
control de la central a Volen que continuïn a la zona però fora de l’edifici

Marc Canturri
CERCS

“Els ratpenats de la
central són aliats
perquè controlen les
plagues i eviten que
es propaguin”
Helena Roca
TÈCNICA DEL CENTRE TECNOLÒGIC
FORESTAL DE CATALUNYA
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Les frases

“És important que
canviïn d’ubicació
perquè deixen mala
olor a la central i fan
disparar les alarmes”
Albert Rauet
RESPONSABLE DE LA GESTIÓ DE LA
CENTRAL HIDROELÈCTRICA

Les caixes niu que es van ins-
tal·lar ahir en diversos punts
de la zona de la central són de
formigó, amb una petita en-
trada per la part inferior i un
interior format per serradu-
res. Segons van explicar els
experts abans de la instal·la-
ció, hi poden cabre entre 20 i
30 espècies. A més, s’han
construït amb materials que
sedueixen els quiròpters, de
manera que el CTFC confia
que la reubicació de l’espècie
sigui un èxit.

Les caixes niu que els treballadors d’Endesa van instal·lar ahir a la central ■ M.C.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Niu de formigó
amb serradures
i un petit forat

Les gestions de l’Ajunta-
ment de Vilanova del Ca-
mí i la Plataforma d’Afec-
tats per la Hipoteca (PAH)
han aconseguit resoldre el
desnonament d’un veí del
municipi.

El desnonament dels

llogaters estava previst
per ahir, però la propietà-
ria del pis ha acceptat do-
nar de marge fins dilluns
per resoldre la situació
dels afectats. L’Ajunta-
ment assumirà el lloguer
d’un altre pis mentre la
Taula d’Emergència de la
Generalitat els assigna un
habitatge.

L’alcaldessa de Vilano-
va del Camí, Noemí Tru-
charte, es va reunir ahir
amb la PAH per exposar
l’actuació municipal. Tru-
charte va atribuir al go-
vern anterior el fet que el
municipi no tingui cap pis
per a emergències socials i
va assegurar que aviat hi
haurà tres immobles a dis-
posició. La PAH va lamen-
tar que a l’Anoia hi ha una
“mancança molt greu” en
habitatge social i l’alcal-
dessa va assegurar que “al
final de juny” tindran el re-
glament per començar a
sancionar bancs amb pi-
sos buits. ■

Aturen ‘in extremis’
un desnonament a
Vilanova del Camí

Òscar López / Infoanoia
VILANOVA DEL CAMÍ

L’alcaldessa, reunida ahir
amb membres de la PAH
Anoia ■ O.L.
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La Comissió d’Interior del Par-
lament va aprovar dimecres
instar el govern a construir
una comissaria dels Mossos
d’Esquadra a Piera, la segona
població de l’Anoia en nombre
d’habitants. La proposta del
PP va tenir l’abstenció de JxSí.
■ INFOANOIA

El Banc de Sang de Manresa
va presentar ahir una campa-
nya en la qual regalarà una
bossa de llavors a totes aque-
lles persones que donin sang.
La iniciativa té el suport del
Garden d’Ampans i se suma a
d’altres accions curioses que
ha fet el banc per augmentar
el nombre de donants, com
ara regalar orxata. ■ TLB

PIERA

Nou parc i aposta
pels infants, en la
festa major 2017

La Cambra, al costat de la UBIC

PUIG-REIG

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

MANRESA

El Banc de Sang
regala llavors als
donants

L’ApS-CUP de Solsona ha pre-
sentat una moció de rebuig “a
les declaracions homòfobes”
del bisbe de Solsona, que va
vincular l’absència de la figura
paterna i l’homosexualitat
d’adolescents. La CUP creu
que són “una discriminació
per causa de l’orientació se-
xual i ofenen greument els
ciutadans i ciutadanes”. La
moció es va enviar ahir als
grups municipals i el ple
d’avui haurà de valorar la ur-
gència de votar el text. La
CUP reclama que no es convi-

El Parlament insta
el govern a fer una
comissaria

La Cambra de Comerç de
Manresa també va criticar
ahir el trasllat de les atracci-
ons de l’ExpoBages-Ascensió
al sector dels Trullols, als afo-
res de la ciutat, i es va pro-
nunciar així al costat de la

TÀRREGA / SOLSONA

Mocions de rebuig al
bisbe de Solsona

Puig-reig va presentar ahir el
programa d’actes de la festa
major 2017, que comença avui
i se celebrarà fins al 10 de
juny. L’Ajuntament aprofitarà
el tret de sortida de la festa
per inaugurar el parc infantil
de la plaça Nova i, d’acord
amb la inauguració, prepara
un programa amb una clara
aposta per les activitats infan-
tils. Durant quinze dies, una
desena d’entitats ompliran el
poble de concerts, cantades,
balls, exhibicions, exposicions
i espectacles. El pressupost,
però, es manté igual que l’any
passat: entre 50.000 i 55.000
euros. ■ AQUIBERGUEDÀ

MANRESA

di el bisbe a cap acte oficial. A
més, l’Ajuntament de Tàrrega
ha expressat el rebuig “ferm”
a les afirmacions del bisbe de
Solsona. El rebuig institucio-
nal ha tingut l’acord unànime
de tots els grups: CiU, la CUP,
ERC, el PSC i CdT. L’Ajunta-
ment ha reprovat de manera
“rotunda” les paraules de No-
vell, que són “del tot desafor-
tunades i allunyades de la rea-
litat” i constitueixen “un greu-
ge” vers les famílies monopa-
rentals i els drets de les perso-
nes LGTBI. ■  REDACCIÓ

unió de botiguers, que consi-
dera que el canvi ha perjudi-
cat el petit comerç del centre i
ha beneficiat les grans super-
fícies. També demanen que
s’estudiï situar-les al passeig
del Riu. ■ N. BADRENAS

Volen que les atraccions s’instal·lin al centre ■ J. PREÑANOSA
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Kilian Jornet és extraterrestre?,
els alpinistes opinen que gairebé
ADVERTEIXEN CONTRA LA IMITACIÓ I LA FRIVOLITAT

El festival Manrusionica amplia
el seu catàleg internacional 
EL CERTAMEN SE CELEBRARÀ EL 10 DE JUNY

M.ARSO

 L’associació del polígon reivindica la feina feta per atreure els firaires i avança
que no pensa renunciar-hi per suposats perjudicis al centre de Manresa  7

DOS CÀRRECS INTERMEDIS
VAN A JUDICI ACUSATS
DE NO HAVER PRES MESURES
PREVENTIVES QUE HAURIEN
POGUT EVITAR LA MORT DE
DOS MINERS SURIENCS
EN UN ESFONDRAMENT
A LA MINA L’ANY 20134

L’INFANT ES VA DESPLOMAR
DES DE LA FINESTRA DE CASA
A UNA ZONA DE FANG I AIGUA
QUE VA ESMORTEIR EL COP  14

Un nen de
Gironella, ferit
lleu en caure
al riu des
d’un tercer pis

L’AJUNTAMENT CONDICIONA
LA NAU PRINCIPAL PER TAL
QUE ES PUGUI UTILITZAR  5

Trenta mil euros
habiliten per a
usos públics
el vell edifici
de l’Anònima

Els empresaris dels Trullols
pugnen amb Cambra i UBIC
per les atraccions de la fira  

Demanen fins 
a cinc anys de
presó a caps
d’ICL per un
accident mortal 

SALVADOR REDÓ

Una setmana
amb cinc graus
de més
LES MÀXIMES ESTAN PER SOBRE
DEL NORMAL A MANRESA,
PERÒ FA DOS ANYS ENCARA
VAN SER SUPERIORS  10

Dues noies prenent el sol
al parc de l’Agulla de
Manresa, ahir

Manresa
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L’oposició de la Cambra de Co-
merç i la UBIC de Manresa que les
atraccions de la fira de l’ExpoBa-
ges-Ascensió tornin als Trullols
(vegeu Regió7 d’ahir) ha caigut
com una dutxa d’aigua freda sobre
l’empresariat d’aquest sector de la
ciutat, que ha assegurat que l’èxit
de la nova ubicació ha quedat de-
mostrat i que pensa lluitar perquè
es mantingui.

Xavier Padró, president de l’As-
sociació d’Empresaris dels Tru-
llols, ha expressat la «sorpresa» de
l’entitat tant per la posició de la
Cambra i de la UBIC com pels ar-
guments esgrimits. També, per-
què «al setembre vam mantenir
una reunió amb la UBIC, els hi
vam explicar i no hi van mostrar
cap oposició». Padró ha explicat

que l’associació d’empresaris fa
anys que lluitava perquè els Tru-
llols fossin l’alternativa triada da-
vant dels inconvenients –tant de
mobilitat com veïnals– que s’ha-
vien plantejat a la ubicació de les
atraccions a l’avinguda de Fran-
cesc Macià.

Unes gestions que «ja van co-
mençar a l’època de l’alcalde Cam-
prubí» i, al final, han donat el seu
fruit, després de treballar amb in-
tensitat l’augment de la freqüència
del transport públic i la promoció. 

Per aconseguir-ho, explica,
també  ha calgut vèncer la recança
dels firaires, però com que «han
vist que funcionava, han recone-
gut que s’havien equivocat i han
volgut quedar-s’hi també aquest
cap de setmana».

Padró ha convidat «tant la Cam-

bra com la UBIC que parlin amb
els firaires» per comprovar la seva
satisfacció. «Però no és només
això –afegeix–, s’ha aconseguit
atreure més gent de la comarca,
segons han explicat els mateixos
firaires, i això no és només bo per
als Trullols, sinó que ho és per al
conjunt de la ciutat, perquè la di-
namitza i la fa més atractiva».

Pel que fa a l’afirmació de la
Cambra de Comerç que el trasllat
de les atraccions als Trullols ha ge-
nerat un impacte molt negatiu per
al comerç del centre, Padró ha vol-
gut recordar que els Trullols for-
men part de Manresa i que ells
també són empresaris i comer-
ciants, així que tant la Cambra
com la UBIC haurien de vetllar

pels interessos comercials de tota
la ciutat. Sobretot si el veritable
problema és que altres ciutats
configurin ofertes comercials po-
tents davant les quals Manresa ha
de tenir capacitat no només de re-
tenir compradors, sinó de gene-
rar-ne de nous. I posa com a exem-
ple la campanya de captació de
clients del Parc Vallès publicitant-
se de forma atractiva a la ciutat.

Padró assegura que «continua-
rem lluitant i treballant per gene-
rar sinergies». Ha recordat que
quan es va canviar l’Expo de lloc
«també hi va haver queixes, però
la solució no és queixar-se, sinó
planificar i actuar».

L’associació empresarial remar-
ca que ha dedicat molts esforços
humans i econòmics a la promo-
ció de la fira.

FRANCESC GALINDO MANRESA

L’associació dels Trullols replica a Cambra
i UBIC que pensa lluitar per les atraccions
L’entitat considera que l’èxit de la nova ubicació ha quedat demostrat i és una aposta de futur que beneficiarà la ciutat

ARXIU/CARLES BLAYA

El president dels empresaris dels
Trullols, Xavier Padró 

CATPRESS

Imatge de la inauguració de la jornada celebrada a l’Hospital Sant Joan de Déu

La Primera Jornada d’Actualit-
zació en Malalties Infeccioses ce-
lebrada a l’Hospital de Sant Joan
de Déu de Manresa ha aplegat
200 professionals del món de la
sanitat. 

Els gèrmens multiresistents als
antibiòtics i la detecció precoç del

VIH han estat dos dels temes trac-
tats a les jornades organitzades
per  l’ICS, la Fundació Sociosani-
tària de Manresa, l’Hospital de
Sant Bernabé de Berga, el Centre
Sanitari del Solsonès, la Fundació
Althaia i l’Acadèmia de Ciències
Mèdiques i de la Salut de Catalu-
nya i les Balears. 

REDACCIÓ MANRESA

200 professionals es posen
al dia en malalties infeccioses

No entenen que al setembre
es reunissin amb la UBIC per
informar-los i l’oposició la
mostrin ara

L’associació d’empresaris ha
lluitat des de l’època de
l’alcalde Camprubí per tenir
les atraccions als Trullols
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MANRESA SOCIETAT

MANRESA DEL 25 DE MAIG AL 6 DE JUNY

EN TOTS 
ELS TELEVISORS
Descompte* 
en cupó 
bescanviable
del 7 al 
25 de juny 

ESTALVIA’T

L’IVA
UHD 4K 
SMART TV

55”
139,7 CM 1.300 hz

PMI

HDR
WI-FI
INTEGRADA

2 x USB

3 x hdmi
PROCESSADOR

QUAD CORE

CUPÓ DE

125,82€
per a la teva pròxima 

compra

699 €A

TV 55KU6000

*Descompte equivalent a l’import de l’IVA aplicable a cada producte. Exemple: per a un PVP de 100 €, l’IVA aplicable 
a aquest producte és de 17,35 €. La devolució dels productes comprats amb aquesta oferta implica l’obligació de la 
devolució del descompte obtingut. Aquesta promoció no s’aplica en els casos de vendes subjectes a la regla d’inversió 
de subjecte passiu en IVA.
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Montcada és una
població crucifi-
cada per les vies
fèrries, amb pas-

sos a nivell on moren atropella-
des persones que ignoren les 
barreres i els avisos. Si no hi ha-
gués els passos a nivell no hi
hauria atropellaments. Si la gent
respectés les barreres i els avisos,
tampoc, però en cas de dubte la
culpa és del govern. Els ciuta-
dans de Montcada es van posar
a fer manifestacions i a tallar la
circulació dels trens per exigir el
soterrament. Conscient de qui-
nes eren les seves fidelitats,
l’Ajuntament es va posar al da-
vant de la protesta. I entre uns i
altres han aconseguit que el go-
vern, en aquest cas l’espanyol, es
comprometi a soterrar uns
quants quilòmetres de via a la lí-
nia de Girona. Després de
l’anunci han persistit els talls de
circulació, per inèrcia o perquè
no se’n refien; si és per això dar-
rer, ho trobo una actitud la mar

de justificada. Els governs tenen
una capacitat d’oblit increïble, i
l’espanyol és especialment am-
nèsic quan es tracta d’inversions
a Catalunya.

Però l’anunci del soterrament
ha vingut acompanyat d’una
propina: s’aprofitaran les obres
per construir un bon tram de
tercera via perquè els trens més
ràpids, els que no paren a totes
les estacions, avancin els trens
de Rodalies que sí que ho fan.
Per la línia en qüestió hi passen
els Rodalies que van a Grano-
llers i Sant Celoni, però també
els trens de Mitja Distància que
arriben fins a Girona, Figueres i
Portbou. Més de vint expedi-
cions en cada sentit al cap del
dia. Gràcies a aquesta inversió,
tots dos serveis podran guanyar

funcionalitat. La més cordial en-
horabona als beneficiaris.

L’enhorabona i l’enveja, per-
què els trens que van de Manre-
sa a Barcelona podrien anar més
de pressa i saltar-se més esta-
cions amb un bon tram de terce-
ra via que els permetés avançar
els trens de Rodalies que surten
de Terrassa a cada moment. Se
suposa que la resposta al pro-
blema dels avançaments ha de
ser un túnel que evitarà el pas
dels trens per Montcada (tres es-
tacions i revolts lents), però que
mai no es fa realitat; ni tan sols
es torna promesa amb calenda-
ri, com ja ho és la tercera via de
la línia de Girona.

Enveja? Sí, i justificada: Giro-
na ja té línia i trens d’Alta Veloci-
tat, i a més a més, els trens con-
vencionals triguen fins a Barce-
lona el mateix que els de Manre-
sa, que és a la meitat de distàn-
cia, però que està deixada de la
ma dels déus. Dels déus més
malcarats, per ser precisos.

Opinió

A TORT I A DRET

Xavier Domènech PERIODISTA uxdomenech@regio7.cat

UN ALTRE GREUGE FERROVIARI
Aprofitant que la soterren a Montcada per evitar atropellaments, la línia de
Barcelona a Granollers tindrà un tram de tres vies per facilitar avançaments.
Justament el que necessita la línia de Manresa i ningú no fa res per posar-l’hi
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Els trens convencionals des de
Girona triguen fins a Barcelona 
el mateix que els de Manresa, 
que és a la meitat de distància
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EDITORIAL

L’ATRACCIÓ MÉS
IMPORTANT HA 
DE SER MANRESA
La decisió de treure les atraccions mecàniques de la Fira de l’As-

censió de Manresa –que coincideix amb l’ExpoBages– de
l’avinguda Francesc Macià i portar-les al polígon dels Trullols,

on es concentren grans superfícies com Carrefour i Decathlon, ha
acabat generant una inesperada pugna entre el comerç del centre de
la ciutat, representat per la UBIC i la Cambra de Comerç, i els empre-
saris del polígon. Mentre els primers consideren que el trasllat ha
perjudicat l’activitat al centre, els segons reivindiquen la idoneïtat
d’un trasllat que, a més, consideren que ells s’han guanyat. Per la
seva part, els firaires de les atraccions estan tan satisfets amb el canvi
que, fins i tot, han demanat quedar-s’hi un cap de setmana més.
L’Ajuntament no es pronuncia sobre la disparitat de criteris i al·lega
que ho està estudiant.

Les informacions publicades per aquest diari des del primer mo-
ment a partir del contacte sobre el terreny amb els implicats va per-
metre afirmar, ja diumenge i dilluns, que el trasllat tenia uns perju-
dicats i uns beneficiats. Els perjudicats eren els expositors del centre,
que percebien que havien tingut menys públic circulant, decreixe-
ment que també perjudicava el comerç de la zona; i quatre tipus de
beneficiats: els veïns de Francesc Macià, que s’han tret de sobre una
molèstia molt important; els comerços dels Trullols, que veuen am-
pliada la seva forta atractivitat; els firaires, que tenen més públic; i
els clients, que valoren molt que la nova ubicacio és més accessible,

té més espai per aparcar (l’anterior
no en tenia en absolut) i que, alho-
ra que poden passar una estona a
les atraccions, poden visitar grans
superfícies i el multicinemes. És
raonable pensar que aquesta nova
disposició deu haver atret més pú-
blic de fora de Manresa. Els empre-
saris dels Trullols defensen aquest

cúmul d’avantatges i reivindiquen que si ha anat tan be és perquè
ells havien demanat repetidament el trasllat, amb l’afegit que s’han
preocupat d’anunciar-lo i de fer el necessari per tal que sortís bé. 

Pot resultar sorprenent que la presència de les atraccions a Fran-
cesc Macià jugués a favor del comerç del centre, atès que desplaçar-
se d’un punt a l’altre suposa caminar una distància considerable i
per un camí desavinent, però l’experiència dels professionals situats
al Passeig i Guimerà així ho afirma. Si es dóna per bona aquesta
constatació i es confirma que l’Expo i la fira pròpiament dita perden
pistonada amb el trasllat, és molt comprensible que botiguers i ex-
positors es queixin, i l’Ajuntament haurà d’estudiar alternatives. De
tots els interessos legítims però discrepants que hi ha en joc, el que
ha de prevaldre per interès general és el de la dinamització de la ciu-
tat, i aquesta no s’aconsegueix diluint justament allò que dóna sentit
a la diada, que és l’Expo i la fira, tot al centre. El problema és que tro-
bar una bona ubicació relativament a prop del Passeig no és fàcil; de
fet, potser ni tan sols no és possible. L’Ajuntament haurà de fer un
esforç d’objectivació del que ha passat realment i buscar un punt
d’equilibri que prioritizi el que és més important per a Manresa en
conjunt.

«Tots els interessos són legítims,
però el conjunt Expo-Fira de
l’Ascensió és el que dóna sentit
a la diada i és el que ha de
dinamitzar Manresa»
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L’Ajuntament de Fonollo-
sa exigeix a l’Agència Ca-
talana de l’Aigua (ACA)
una depuradora definitiva
que pugui donar resposta
al municipi. Ho va explicar
ahir a aquest diari l’alcal-
de, Eloi Hernández, que va
afirmar que “davant la fal-
ta de responsabilitat de
l’ACA” l’Ajuntament s’ha
hagut de fer càrrec de la
construcció d’una estació
que esperen que sigui pro-
visional, que servirà per-
què es deixin d’abocar les
aigües residuals directa-
ment a la llera del riu.

Dels quatre nuclis que
té el municipi, actualment
Fonollosa és l’únic que
aboca al riu de manera au-
toritzada. Canet està con-
nectat al sistema comar-
cal de sanejament; Camps
–amb majoria de masies
disseminades– autoges-
tiona les aigües residuals
amb fosses sèptiques par-
ticulars, i Fals disposa
d’una “petita estació”
–com la que es posarà a
Fonollosa–, mentre està a
l’espera que l’ACA desen-
calli la depuradora de Ra-

jadell, on s’ha d’acabar
connectant.

Amb aquest escenari, el
problema principal estava
a Fonollosa: “Tenim auto-
rització per abocar al riu,
però no és el que volem”,
va dir Hernández, que
també va indicar que la
carpeta s’arrossega des de
fa massa temps. De fet, el
2008, l’aleshores conse-
ller Ramon Espadaler va
anunciar una macro depu-
radora de 900.000 euros
per al municipi. Però va ve-
nir la crisi, l’ACA va fer ai-

gües i el projecte va quedar
en un calaix. Davant d’ai-
xò, l’Ajuntament opta per
fer-se’n càrrec: “No podem
fer un projecte com el del
govern, però sí trobar una
solució a mig camí que ens
permeti deixar d’abocar.”.

150.000 euros
El projecte ascendeix a
150.000 euros i l’Ajunta-
ment el pagarà amb sub-
vencions de la Diputació
de Barcelona. Ara s’ha lici-
tat la primera fase (de
100.000 euros), que per-

metrà connectar el nucli
del poble i el Raval del Sas-
tre. En la segona, es con-
nectarà la zona de l’escola.
L’alcalde va ser molt crític:
“No podem depurar les ai-
gües, i a més ens cobren en
el rebut el cànon de saneja-
ment. Paguem per un ser-
vei que no ens donen. Exi-
gim a l’ACA que assumeixi
la seva responsabilitat i
exigim una solució defini-
tiva, que pot ser mitjan-
çant una depuradora o
mitjançant una connexió
al sistema comarcal.” ■

a L’Ajuntament paga una estació més petita per evitar que es continuï abocant
a la llera del riu a L’alcalde critica que paguen un servei que no se’ls dona

Fonollosa exigeix a l’ACA
una depuradora definitiva

Carmina Oliveras / TLB
FONOLLOSA

Uns 250 veïns viuen al poble de Fonollosa, que no disposa de depuradora ■ AJF

El canvi d’emplaçament
de les atraccions de la Fira
de l’Ascensió de Manresa
ha posat el comerç en peu
de guerra. Si dimecres era
la Unió de Botiguers i Co-
merciants (UBIC) qui cri-
ticava el trasllat als Tru-
llols i l’endemà li donava
suport la Cambra de Co-
merç, ara són els empre-
saris del polígon els que la-
menten que no se’ls tingui
prou en compte.

“Que no som de Manre-
sa, nosaltres? Que no som
comerciants també?”, es
pregunta Xavier Padró,
president d’Els Trullols
Parc, en declaracions a
aquest diari. Padró expli-
ca la seva sorpresa per les

crítiques de la UBIC i la
Cambra: “Feia temps que
demanàvem a l’Ajunta-
ment que les atraccions
es possessin aquí. És l’em-
plaçament ideal, es pot
aparcar, no hi ha proble-
mes de mobilitat, hi ha es-

pai per a tothom. Al no-
vembre ens vam reunir
amb la UBIC i els vam ex-
plicar la nostra demanda,
buscant la seva opinió i
col·laboració. No hi van
veure cap inconvenient!”

En relació amb l’ober-
tura de grans superfícies
diumenge passat, que se-
gons la UBIC va generar
una allau de queixes de co-
merciants i firaires, hi
afegeix: “Hem demanat
més d’un cop poder can-
viar el festiu que podem
obrir al polígon, perquè
precisament els dies de fi-
ra no són bons per a nosal-
tres. La UBIC ho sap i, és
més, fa temps vam acor-
dar fer pinya davant
l’Ajuntament per defen-
sar que tenim necessitats
diferents”, diu Padró, que
no considera que aquest
fet afectés l’afluència de
gent al centre durant la fi-
ra. “Jo hi vaig anar i ho
vaig veure ple a vessar”,
diu. ■

a Acusen la UBIC i la
Cambra de Comerç de
Manresa de no
tenir-los en compte

Empresaris dels Trullols
defensen les atraccions

Noemí Badrenas / TLB
MANRESA

Un dels inflables instal·lats al polígon dels Trullols el cap de
setmana passat, davant la sala Villa Lola ■ JORDI PREÑANOSA

Quan comença la campanya d’estiu per a les asso-
ciacions de defensa forestal (ADF) d’Osona?
L’època de risc va del 15 de juny al 15 de setembre,
però ens la marca més el temps que el calendari. A la
tardor l’allarguem el que faci falta.

En quin estat estan els boscos de la comarca i qui-
nes zones són les més vulnerables?
Els boscos estan molt hidratats, no tenen estrès hí-
dric, però hi ha molt sotabosc i en llocs amb poc
gruix de terra. Tenim una comarca molt dividida: on
hi ha un risc més alt és al sud i a tot l’oest, des del
Congost fins al Lluçanès. La part est (Guilleries i
Collsacabra) és una zona molt humida.

Quants voluntaris tenen ara?
Entre les onze ADF de la comarca, creades el 1986,
tenim entre 200 i 300 voluntaris, preparats per sor-
tir en qualsevol moment. Els valors de l’ADF són
dos: immediatesa i coneixement del territori. A Oso-
na tenim clar que les ADF no van ser creades per fer
la competència ni substituir ningú. La nostra feina
és donar tot el suport quan fa falta.

Els costa trobar voluntaris?
El voluntari està molt fidelitzat. La seva implicació i
el seu compromís són totals, perquè estima el terri-
tori, és una qüestió de país, de companyonia, de sal-
vaguardar el patrimoni de tots. El 90% del volunta-
riat de les ADF d’aquesta comarca és rural, és gent
vinculada a l’agricultura, a la ramaderia o al forest,
persones que des de petites han mamat terra. El vo-
luntari no surt a patrullar, ja hi ha qui vigila. El que
volem és gent assentada al territori. La pitjor erosió
que afecta el país és el despoblament. Quan una casa
de pagès queda deshabitada perdem un guaita, una
intervenció ràpida i perdem un lloc on no es pastura
o es cultiva; és a dir, una zona que fa de tallafocs.

I el voluntari no rep cap tipus de remuneració...
Cap ni una, però el dia que es paguin els voluntaris
s’haurà acabat tot. Professionalitzar-ho és impossi-
ble, ens equivocaríem totalment. Els professionals
són els bombers. Sempre hem volgut respectar l’ori-
gen de les ADF, que es van crear per fer prevenció i
extinció, si cal.

Com es manté la federació d’ADF d’Osona?
La federació, creada el 1996, no té cap més propieta-
ri que les ADF que la formen. L’administració, a nos-
altres no ens paga res. La federació té recursos pro-
pis amb la part professional dedicada a treballs fores-
tals per a ajuntaments, empreses, particulars... ■

“La pitjor erosió
que afecta el país
és la despoblació”
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Anna Aguilar

REPUNT

Ramon Vallmitjana. PRES. FED. ADF D’OSONA

Ramon Vallmitjana i Jaume Bartomeu, president i
coordinador de la federació d’ADF d’Osona ■ A.A.



pERE-JOAn CARDOnA
Científic manresà. El probiòtic contra la tu-
berculosi que ha creat ha rebut la patent als
Estats Units, la Unió Europea i el Japó i va pel
camí d’aconseguir-la a bona part d’Àsia.

En quin moment comença el de-
clivi del PSOE? La qüestió apa-
reix en la ponència política del
congrés que el partit celebrarà

el mes vinent, i això és important, perquè
els documents congressuals serviran per
escriure la història del socialisme espa-
nyol. La ponència elaborada per la gesto-
ra carrega les culpes a en Pedro Sánchez.
Diu que «després de deixar el govern a fi-
nal del 2011, el partit ha encadenat els
dos pitjors resultats de la seva història» a
les eleccions el 2015 i el 2016. És a dir,
amb Sánchez al davant. Però l’acusat aca-
ba de guanyar les eleccions a secretari ge-

neral, i ja està esmenant la ponència per
fer desaparèixer aquestes referències. Vol
situar el principi de la davallada en les
eleccions del 2011, quan Pérez Rubalcaba
va passar de 169 diputats a 110, mentre
que el PP assolia la majoria absoluta.

És aquest l’origen de la caiguda pel
precipici de les derrotes electorals i els
enfrontaments interns? La resposta no
pot ser afirmativa, perquè quan un partit
perd el 38% dels seus votants, com els va
perdre el PSOE el novembre del 2011, no
és per casualitat, sinó per coses que han
succeït entre aquestes eleccions i les an-
teriors. Un període governat per José Luis

Rodríguez Zapatero, president de balanç
desigual i trajectòria accidentada. Va de-
fensar la plaça amb poc desgast durant el
primer quadrienni, però es va enfonsar
en el segon per la crisi econòmica i la
seva manera d’enfrontar-s’hi. La insistèn-
cia a negar la gravetat de la situació li va
fer perdre molta credibilitat. Rubalcaba
no ho va poder aixecar com a candidat

d’emergència. I Sánchez es va trobar amb
la competència de Podemos que li va im-
pedir treure rendiment de la davallada
del PP pels temes de corrupció.

Però si hi ha un dia que marca el camí
de l’abisme és el 12 de maig del 2010,
quan Rodríguez Zapatero, pressionat pel
directori europeu que amenaçava d’im-
posar-li el rescat, va pujar a la tribuna del
Congrés i va anunciar el programa d’aus-
teritat més dur de la democràcia. Entre
les seves víctimes hi havia cinc milions de
pensionistes. Els jubilats eren un territori
favorable als socialistes des de l’època fe-
lipista, i ara Zapatero els llançava en
mans dels populars, els mateixos que li
estaven reclamant una reducció ferma de
la despesa pública.

Hi ha coses que no es poden fer i una
d’elles és anunciar una retallada de pen-
sions als jubilats. Qui comet aquest error
ho paga car. Aquí va començar la llarga i
dura caiguda socialista.

Opinió
LA tALAIA

DEFENSAR LES PENSIONS

A Manresa s’ha constituït la Plataforma de Defensa de les
Pensions Públiques i dels Drets de la Gent Gran, integra-
da, inicialment, per onze entitats veïnals, sindicals i de
l’àmbit de la gent gran. La plataforma té com a objectiu

sumar tants efectius com pugui per pressionar contra les políti-
ques que posen en risc el sistema públic de pensions i, per exten-
sió, el conjunt de la xarxa de garanties de l’estat del benestar. La
plataforma espera tenir no només el suport de jubilats i pensionis-
tes, sinó també el de treballadors en actiu. Una pretensió absoluta-
ment lògica, ja que la desfeta de les pensions no es produirà demà,
sinó que forma part d’un canvi social que serà prou progressiu
perquè els més afectats siguin precisament les persones que en
aquests moments estan empleades o aturades que tard o d’hora
deixaran de ser-ho i, sobretot, els aturats de més de 50 anys d’edat
que tinguin minvades les seves possibilitats de reincorporar-se al
mercat de treball. 

A TORT I A DRET

Xavier Domènech PERIODISTA uxdomenech@regio7.cat

QUI VA ENFONSAR EL PSOE?
Si hi ha un dia que marca el camí de l’abisme és el 12 de maig del 2010, quan Rodríguez Zapatero 
va anar al Congrés i va anunciar un brutal programa d’austeritat que tocava les sagrades pensions
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Hi ha coses que no es poden fer, i una
d’elles és anunciar amb trompeteria una
retallada de pensions als jubilats. Qui
comet aquest error ho paga molt car
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LA pugnA pELS  fIRAIRES
La polèmica generada pel canvi de les atraccions de l’avinguda de
Francesc Macià als Trullols de Manresa mostra la importància
d’actuar amb previsió, i no a misses dites. Els debats sempre que
es pugui és millor fer-los abans i actuar en conseqüència.

ESTRELLAT

RIALLES/ImAgInA’t 
L’entitat manresana ha celebrat les seves quatre dècades d’activi-
tat ininterrompuda amb una trobada de programadors i compa-
nyies de teatre infantil que ofereixen espectacles durant el cap de
setmana oberts a la ciutadania.
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